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Amb l’inici del mes de setembre ha començat la
pretemporada per als nedadors del club Natació
Benicarló. 

Dintre de les activitats i els entrenaments per al
condicionament físic dels nedadors, els esportistes,
dirigits per l’equip tècnic del club, comencen a practicar
exercicis diversos, dintre i fora de la piscina.

Dintre de la preparació s’inclou la pràctica de
diverses especialitats esportives: atletisme, gimnàstica,
senderisme etc. Per suposat, compaginades amb el
contacte amb l’aigua en els entrenaments a la piscina
municipal.

Dissabte passat, es va fer una ruta senderista per la
serra d’Irta en la qual participaren també  alguns pares
i socis del club.

Per a la proper cap de setmana està prevista una
altra activitat esportiva, oberta a tots els socis del club,
amb un gran component lúdic: la visita al parc de multi-
aventura “Saltapins” de Morella.

ACTIVITATS DE PRETEMPORADA AL CLUB NATACIÓ BENICARLÓ

text  i foto CNB



EDITORIAL

pàgina 2  la veu de Benicarló 

ESPORTS

la veu de Benicarló                                                                                                                       pàgina 19

Bones perspectives carxoferes

Si d'ací a que comence la campanya de la
carxofa no ocorre un terrabastall climàtic, la cosa,
per a la nostra hortalissa per excel·lència, la
Carxofa, segons les dades que apunten des de la
DO, pinta molt més que bé. 

El Consell Regulador de la Denominació d'Origen
Carxofa de Benicarló augura que enguany la collita
serà considerable atés a les bones pluges de l'estiu
que ha fet que la planta haja crescut molt vigorosa.
Segons el CRDOP les vora 320.000 hectàrees
conreades faran que tinguem més de 3,5 milions
d'aquest producte que equival a un terç de la
producció espanyola. Aquestes xifres vénen a

demostrar que la nostra carxofa és, sens dubte,
l'estrella econòmica de la nostra ciutat.

La major part d'aquesta hortalissa se'n va cap el
Principat, per als escèptics de buscar  confrontacions
amb els nostres veïns del nord que no porten enlloc,
que és qui més valora el nostre producte. Un mercat
que s'ha de cuidar i potenciar, com ho esta fent el
Consell Regulador, que ens ha d'ajudar a fer-nos cada
vegada més visibles tant al resta d'Espanya com a
Europa. L'economia, com sempre sol passar, no
n'entén de fronteres i busca sempre la tranquil·litat
necessària per a treballar i poder expansionar-se. Així
que seguim treballant en aquesta línia, que els fruits
repercutiran sempre en la nostra població.

Ja estem esperant poder degustar les nostres
primeres carxofes a la brasa.
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La Veu respecta la llibertat
d’expressió. La responsabilitat de les
opinions és de qui signa l’escrit. La Veu
es reserva el dret d’acurçar els textos
que sobrepassen les 20 línies. Els
articles hauran d’anar signats amb nom,
adreça i número de DNI, encara que
podran aparèixer amb pseudònim.

COL·LABORA: Conselleria d’Educació de la Generalitat Valenciana

Carxofa: Per al responsable, polític o no, que al final ha decidit que el carrer del Riu siga
per a vianants. Ja era hora que aquell embut desapareguera... esperem que no aparega en
un altre lloc.

Panissola: Per als responsables de tenir al dia l’agenda cultural de l’App de l’ajuntament.
Des de l’agost que no s’ha actualitzat. O a la millor és que és cosa de tots els teléfons dels
de la Veu que no van bé... o a l’ajuntament que no en tenen!

CARXOFA i PANISSOLA

Després de l’estirabot del personatge berlanguià
que comparteix alguna cosa més que llençols amb
ma mare, intentaré tornar a la normalitat. Si és que
es pot parlar de normalitat quan en una casa, si vols
menjar i jeure, et fan cantar tots els dies un a cançó
patriòtica (ara l’Oriamendi, ara les montañas
nevadas o la versió de José María Pemán de la
marxa reial) i jurar bandera a cada àpat. Així anem
tirant lo papa i jo, malgrat que, per sort he
convençut la mama perquè em torne a allargar
l’estada a la universitat un altre curs. Malgrat tot,
tots els caps de setmana baixaré al poble
acompanyat de la meua estimadíssima Margot per
consolar mon pare, pobret d’ell. 

Siga com siga,  diumenge vaig anar a complir amb el
deure de gasetiller que tinc compromés amb la Veu. El
Benicarló va jugar, és un dir, contra un equip d’un barri
de Castelló. Només recordo una baixesa semblant
quan ens vam haver d’enfrontar al Canet fa unes
quantes temporades. 

El Rafalafena, que així es fan dir, van presentar la
seua candidatura a aconseguir estar-se només una
temporada a preferent. Allí no n’hi havia ni un, però és
que ni un  que tinguera idea de jugar al futbol. Lo mal
és nosaltres, el nostres vull dir, de seguida es van
encomanar de la seua manera de (no)fer. Ja ho té això
el Benicarló, que juga com els seus rivals. Si ells bé,
nosaltres, millor; si ells malament, nosaltres, pitjor. 

Com seria el partit de roín que només vam guanyar
per un gol a zero i potser no vam crear cap ocasió clara
a banda d’aquesta. Vaig tindre una mica la sensació

que no hi ha l’ambient que ens agradaria a tots. Per què
ho dic? Només dos detalls. A la segona part el
bravíssim migcampista Sergio Bueno va ser substituït,
en saber que anaven a canviar-lo va començar a córrer
com un  esperitat per la banda i quan va arribar als
vestidors, un clàssic; punyada i cop de porta violent.
Suposo que a cap jugador li agrada que «l’assenyalen»
com a «causant» del mal joc de l’equip, però caldria
treballar més aquests aspectes de diem-li «disciplina».
Un altre detall. Marcos Cano va estar més de vint
minuts calfant per la banda. Això de calfant és un dir:
ara estiro una cama, ara poso els braços en canteret,
ara me’n vaig a pixar als arbres de darrere de la
cantina, ara em recolzo contra la tanca, torno a estirar
l’altra cama..., mmmm, alguna cosa li deu passar a
aquest xicot que, sent sense dubte el jugador de més
classe de la plantilla siga suplent i tinga tan poca il·lusió.
Doncs això, el que dic, sensació de mala maror. 

El partit no va tindre cap història tret del fet que es va
fer llarg com un  dia sense pa. Estirat tirant a etern. Els
minuts semblaven quarts i els quart, hores. 

Això sí, el gol marcat precisament pel substitut de
Sergio Bueno, Joan Palau, va ser de bellíssima factura
que es diu. Un tret sec i ben col·locat, a mitja altura, des
de la frontal de l’àrea. Tres punts. A casa, amb dos gols
hem, fet sis punts. 

Tot i el que he comentat, anem tercers, si s’acabara
ara mateix la temporada, jugaríem la promoció
d’ascens. Llàstima que no s’acabe, veritat? 

El proper partit el juguem a casa del líder, l’Onda i,
d’aquest Benicarló es pot esperar qualsevol cosa. Fins
i tot guanyar forta si els rivals juguen bé. 

NO HO VEIG CLAR

text VICENT T. PERIS
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twitter: @Elstafaners  mail: veubenicarlo@gmail.com

El pròxim dijous 4
d’octubre comencen les
Jornades del Polp a Caduf i
Peix de Llotja de Benicarló
amb les Jornades del Pinxo,
que enguany compten amb la
participació de 18 bars,
cafeteries i restaurants.
Diumenge 7 d’octubre tindrà
lloc la Demostració
Gastronòmica, amb una gran varietat de plats
elaborats amb polp i productes de la llotja.

Dijous 4 d’octubre es donarà el tret de sortida al desè
aniversari de les Jornades del Polp a Caduf de
Benicarló amb la mostra de pinxos mariners que tindrà
lloc a partir de les 19.00 hores a la Plaça del Mercat.
Així ho ha anunciat el regidor d'Agricultura i Pesca,
Domingo Roca, acompanyat d’Andrés Cornelles,
representant de la penya l'Arjup, José Vicente Martínez,
en representació dels bars i cafeteries i Gaspar López,
com a representant dels restaurants que participen en
les jornades. Així, des del 4 d’octubre fins el 4 de
novembre, Benicarló es bolcarà en l'organització d'unes
jornades que tenen com a objectiu potenciar un dels
principals productes de la costa benicarlanda: el polp
pescat a caduf, una modalitat de pesca que selecciona
els millors exemplars i atorga al producte una major
qualitat.

L'avantsala a les Jornades la protagonitzaran les
Jornades del Pinxo del Polp a Caduf, que començaran
dijous 4 d’octubre i s'allargaran fins al 15 d’octubre. La
iniciativa ha tingut de nou una gran acollida entre els
bars i cafeteries de la ciutat i comptarà amb 9
participants, que serviran pinxos elaborats amb el polp
com a ingredient principal a un preu unitari de 2,50
euros.

Els establiments participants
podran optar al premi al millor
pinxo a través d'un concurs
organitzat per la Penya l'Arjup
amb l'objectiu de donar a
conèixer el treball dels
restauradors, d'incentivar la
participació de la gent en les
jornades i de generar activitat
social. En definitiva, amb la
intenció de fer més visibles
aquestes jornades que es van
consolidant en el panorama

gastronòmic i festiu de Benicarló. A més a més, en
aquestes s’espera incrementar les 250 racions servides
l’any passat per la qual cosa s’elevaran les quantitats
oferides.

El plat fort de les Jornades serà, com cada any, la
Demostració Gastronòmica que tindrà lloc el diumenge
7 d’octubre en horari de matí davant de la Plaça
Mestres del Temple. Els restauradors de Benicarló
serviran autèntiques delícies gastronòmiques
elaborades a base de peix fresc i receptes amb el polp
com a producte principal. Aquestes s’allargaran fins el 4
de novembre als restaurants participants que han
preparat un menú especial per a aquests dies. Com que
s’espera superar les 900 racions servides respecte de
l’any passat s’ha augmentat la quantitat de polp que es
cuinarà als restaurants a 300 kilos.

El regidor d'Agricultura i Pesca, Domingo Roca, ha
afirmat que «Benicarló és un referent dins del món de la
gastronomia i aquestes jornades ajuden a mantenir eixe
estatus». A més, també ha volgut destacar que
«aquesta es una festivitat que fa poble ja que es tracta
de que tots aquells que ho desitgen puguen gaudir d’un
dels nostres productes principals que els nostres
pescadors pesquen i els restauradors benicarlandos
preparen».

JORNADES DEL POLP A CADUF I PEIX DE LLOTJA

text AB

Dissabte passat 22 de setembre
una delegació de la Falla El Caduf,
encapçalada pels Càrrecs 2018 i el
President, José Francisco Colom,
es va desplaçar fins a Calahorra per
a acompanyar a la Penya
Calagurritana en els actes de
celebració del seu 40 Aniversari. 

La jornada va començar amb una
rebuda als caduferos, per la seua
visita, i va continuar amb una missa en
pregària per tots els socis de la Penya
que no van poder viure la celebració.
A continuació, va tenir lloc el Chupinazo per a donar
inici a la festa i, com a regal pels seus 40 anys d'història
i la recent visita que els calagurritanos van fer als
caduferos durant les passades Falles 2018, els van
obsequiar amb un ninot que va formar part del
monument 2018 de la Falla El Caduf. 

Després, acompanyats en tot moment per la Xaranga
"La Unión", es va donar pas a una cercavila musical que
va acabar en un vermut amenitzat per la xaranga
infantil, formada per xiquets i joves de la Penya.

Els actes van continuar amb un menjar de germanor,
que va venir seguit d'una vesprada d'humor amb el
monologuista "Miki de Cai". I d'allí, novament en
cercavila musical la comitiva es va desplaçar fins a la

Plaça de Bous de Calahorra per a realitzar la foto oficial
del 40 Aniversari de la Peña Calagurritana. El dia de
celebració va finalitzar amb un sopar de germanor i un
guateque en la casa de la Penya.

Des de la Falla El Caduf, volen agrair a tots els
membres de la Penya Calagurritana la proximitat i
atenció que ens van prestar en tot moment durant la
visita a la seua casa, la qual també sentim com a
nostra. A més, estan molt orgullosos perquè els seus
llaços d'amistat, iniciats allà per 1984, es mantinguen
amb tanta força 35 anys després. I, per descomptat, els
desitgen que complisquen altres 40 anys, com a mínim,
i que els puguem acompanyar en les celebracions
esdevenidores. Moltes felicitats calagurritanos!

LA FALLA EL CADUF A CALAHORRA

text i foto FALLA EL CADUF
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EL TEMA LOCAL

Benicarló espera una molt bona collita de carxofes
per a la nova temporada que en breu començarà.
Segons apunten des del Consell regulador de la
Denominació d'Origen Carxofa de Benicarló, “donat
les pluges d'aquest estiu, la planta està molt vigorosa i
tot apunta a una molt bona collita”. Les plantacions van
començar el passat mes d'agost en les finques de de
Càlig, Peníscola, Vinaròs i Benicarló que estan
acollides a la DO. Des de fa ja uns anys, la producció
es manté constant amb els seus socis habituals. L'any
passat va ocupar al voltant de 341,55 hectàrees de
superfície de cultiu, dada que es repetirà perquè “no
esperem una oscil·lació important aquesta campanya”,
asseguren des del consell. En total, es comercialitzen
més de 3,5 milions de carxofa cada campanya. 

EXPORTACIÓ I PREUS
I de nou, apunten des del consell regulador, el

mercat nacional absorbirà la major part de la
producció. De fet, es calcula que un 93% es queda a
Espanya, principalment a Catalunya que és un dels
clients principals de la Carxofa de Benicarló. La resta
de producte es comercialitza en la Unió Europea
(especialment, Alemanya i França). Aquest
percentatge és bastant constant, “ja que el nostre
producte és molt conegut a nivell estatal, i

pràcticament tota la producció és demanada ací. La
carxofa és un producte molt mediterrani, i per tant,
amb difícil introducció en països del nord d'Europa”. I
és que, malgrat els intents realitzats des del consell,
no s'ha aconseguit que l'exportació qualle en cap a
aquests països. 

Pel que fa als preus, la passada campanya va tocar
fons quasi al final, quan es van pagar “preus irrisoris”.
El preu de la carxofa en el camp va ser bona, però al
final, “donat la poca demanda de la indústria de
conserves, el preu va decréixer molt”. Tant, que va
haver-hi qui no va cobrir  despeses. I és que, com
asseguren des del consell regulador, “quan parlem de
l'evolució de preus, hi ha molts factors que poden
influir i per tant és difícil fer una estimació” perquè
durant la campanya poden produir-se altes
temperatures que minven la producció de la planta o
pluges excessives que podreixen el producte. Tampoc
les gelades són amigues de les carxofes, ja que poden
provocar la coïssor de les fulles exteriors amb el
consegüent ennegriment del producte. Tots aquestos
xicotets detalls, fan que no es puga etiquetar amb el
segell de qualitat i per tant, baixen els beneficis dels
llauradors.  Per part dels pagesos i de les empreses
que comercialitzen la carxofa de Benicarló, “esperem
que aquesta campanya tinga uns bons preus”.

BENICARLÓ VATICINA UNA BONA COLLITA DE CARXOFES

textREDACCIÓ

Qui va dir que aprendre anglès era avorrit? Els
alumnes de Quart d’ESO que cursen l’optativa de
Competència Oral en Anglès poden dir que hi ha
diverses formes d’aprendre una llengua estrangera. Una
d’ elles és l’activitat que van fer el passat dimecres 26 de
Setembre on els i les alumes havien de representar una
escena quotidiana a un restaurant. L’activitat va estar
dividida en dues parts: en primer lloc havien de crear un
menú i una vegada tenien el menú creat, els xiquets i les
xiquetes havien de representar l’escena per grups (un
d’ells era el cambrer o la cambrera i la resta eren els
clients). Els alumnes que van gaudir d’aquesta activitat i
van aprendre una forma diferent d’aprendre són:
Ferdaos, Amal, Chayma, Lucia, Mouhssin, Irene, Joel,
Khitam, Butayna, Isabel, Celia, Omaima, Maksym,
Cristina i Salma.

ELS ALUMNES DE QUART D’ESO DEL COROMINES FAN UN ROLE-PLAY

text IES JOAN COROMINES

Caixa Benicarló continua recolzant l’educació a
través de la seua Fundació i, dins de la campanya
que va començar ara fa 12 anys, torna a facilitar
gratuïtament  en este curs 2018-19 les agendes als
alumnes de Primària dels col·legis de Benicarló,
Càlig i Peníscola. L’entitat financera benicarlanda
destina una important partida econòmica a regalar
3.360 agendes a l’alumnat de les poblacions on hi
està establida.

Els alumnes del Col·legi Públic Jaime Sanz de
Peníscola, Felicinda Colell de Càlig, i pel que fa a
Benicarló, l’Ángel Esteban, el Mestre Eduardo Martínez
Ródenas, el Mestre Francesc Catalán, i el Marqués de
Benicarló, a més del concertat Ntra. Sra. de la
Consolación lluiran agenda, gràcies a esta acció de
Caixa Benicarló.

Caixa Benicarló està present també en l’àmbit de
l’educació, mitjançant la seva Fundació, ajudant els
alumnes amb el xec escolar i les beques a l’excel·lència
acadèmica amb quasi 65.000 euros.

CAIXA BENICARLÓ DÓNA 3360 AGENDES ALS ESCOLARS DE PRIMÀRIA
DE BENICARLÓ, CÀLIG I PENÍSCOLA 

text CB
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OPINIÓ EL TEMA

INVESTIGACIÓ 
Malgrat totes aquestes traves, des de l'organisme

que s'encarrega de vigilar la DO, se segueix treballant
en recerca per a millorar el producte. Asseguren que “en
el consell regulador sempre intentem solucionar els
problemes tècnics que ens presenten, així com intentar
innovar en aquells aspectes que puguen fer que el
nostre producte es posicione en el mercat”. Durant la
campanya 2017/2018 “realitzem un projecte de recerca
al costat de l'IVIA (institut valencià de recerques
agràries) per a resoldre els problemes de rendiment en
el camp de carxofes”. Enguany, “estem en contacte amb
la confederació empresarial de la Comunitat Valenciana
(CEV) i amb la Universitat Politècnica de València (UPV)
per a aplicar resultats de projectes de la universitat en el
nostre àmbit”. A més, el consell regulador col·labora
amb diferents centres educatius i universitats per a
donar a conèixer el producte (Universitat de València,
GASMA, FP Cuina Benicarló,...). Tot, per a aconseguir
que el producte seguisca posicionant-se i siga valorat
amb la mateixa bona imatge que té fins ara.

POSICIÓ GLOBAL 
Amb més de 200.000 tones de carxofes i 15.000

hectàrees, en l'actualitat Espanya és el segon productor
mundial de carxofes, després d'Itàlia (dades de l'any
2015). Doncs bé, aproximadament un terç d'aquesta
producció sorgeix de Benicarló, la qual cosa converteix
a aquest municipi en el major productor de carxofes de
la Península Ibèrica i en un dels majors de tota Europa.

No només parlem de quantitat, sinó especialment de
qualitat, doncs la carxofa benicarlanda està protegida
per una Denominació d'Origen que garanteix la seua
excel·lència. La varietat de la carxofa és la Blanca de
Tudela, i la seua producció s'estén aproximadament
entre els mesos d'octubre i juny, especialment en la
primavera.

Un total de 5 magatzems inscrits són els que
certifiquen la Carxofa DOP durant la campanya 2017-
18. Es tracta de Frudex S.L., Fruits Belgi, Benihort, Sat
Senar Caldés 8.808 i Verdures Vamp Benicarló. El
president del CRDOP, Francisco Lluch, reconeix que en

la campanya 2017-18, el nombre total d'etiquetes
comercialitzades per la DOP ha sigut la més alta des de
2012, amb un total de 218.722 contra-etiquetes. Lluch
ressalta que “en relació a l'anterior campanya,
l'increment ha sigut del 7,45%, tenint en compte que
l'any passat ja va ser un any rècord en les estadístiques
del CRDOP.

Uns altres de les dades d'aquesta campanya passa
per les 379 parcel·les sol·licitades, de les quals s'han
inscrit 365 parcel·les, amb una superfície de cultiu total
de 314,35 hectàrees. A més, s'han dut a terme 67
inspeccions de producte en els magatzems inscrits i
certificats, sense que s'haja detectat cap desviació. El
president del Consell Regulador de la DOP també
explica satisfet: “Durant l'auditoria que vam tenir el 14 de
juny no s'ha detectat cap no conformitat en les activitats
de certificació i, per tant, l'auditoria s'ha resolt de
manera satisfactòria i mantenim l'acreditació amb ENAC
(74/C-PR177)”.

ve de la pàgina anterior

Todos lo saben. 

Director: Asghar Farhadi. Intèrprets:
Penélope Cruz, Javier Bardem, Ricardo
Darín, Eduard Fernández, Bárbara
Lennie, Elvira Mínguez, Ramón Barea,
Inmma Cuesta i Roger Casamajor.
Fotografia: José Luis Alcaine. Música:
Alberto Iglesias.

Laura (Penélope Cruz) que viu a
l’Argentina, torna al seu petit poble de La
Manxa per assistir a la boda de la seua
germana. Quan arriba és rebuda amb molta
alegria pels seus familiars i pel que sembla
amic de tota la vida, Paco (Javier Bardem).
Al dia següent es celebra el casament.
Després de la cerimònia religiosa té lloc una
gran festa on tot el món s’ho passa molt bé.
De repent se’n va la llum i un esdeveniment
tràgic ho capgirarà tot.

El director iranià Asghar Farhadi,
guanyador de dos Òscars de Hollywood,
torna una vegada més a tractar el tema de
la família com ja havia fet en pràcticament
en totes les pel·lícules anteriors, com ara A
propòsit de Elly o Nader i Simin: una
separació. La família per a Asghar Farhadi
és el lloc on les persones es mostren tal
com són i es lleven la careta que tot el món es posa
en les seues relacions socials.

Todos lo saben està rodada en l’Espanya de
l’altiplà, en un poble xicotet, un espai claustrofòbic,
una mena de societat secreta, on tot es sap però es
guarden les aparences. El succés destapa tot allò
que estava amagat, ens assabentem de totes les
misèries de la família, d’allò que es simula i del que
és la realitat. Les petjades inesborrables del passat
ixen a la llum. El pare (Ramón Barea) reivindica allò
que pensa que encara és seu. La situació
econòmica d’Alejandro (Ricardo Darín), el marit de
Laura, no és la que tots creien que era. Paco es
dedica amb totes les forces a ajudar la família
perquè té una raó.

Un amic expolicia del típic cunyat (Eduard
Fernández) deixa caure que el possible causant de
la tragèdia potser siga algú del seu entorn més
pròxim, tal volta de la mateixa família, la qual cosa
desencadena encara més desconfiança entre els
seus membres.

La pel·lícula, que comença amb un to molt
amable que culmina en la festa de la boda, es
decanta després cap al thriller, per a poc a poc
convertir-se en un melodrama, que la bona direcció
de Farhadi sap controlar per a no convertir-la en un
producte lacrimogen.

El repartiment, constituït per l’aristocràcia del
cinema espanyol, està perfecte, cadascú en el seu
paper, però brilla amb llum pròpia Penélope Cruz,
sobretot en la segona part de la pel·lícula, quan viu
la tragèdia de que pot perdre allò que més s’estima. 

La fotografia de José Luis Alcaine sap captar a la
perfecció el color i el paisatge manxec, que en algun
moment ens recorda el cine d’Almodóvar. De fet, la
pel·lícula, en el seu conjunt, té alguna cosa del de
Calzada de Calatrava.

Todos lo saben és una pel·lícula recomanable,
que deixa un regust, de vegades sòrdid de vegades
inquietant, sobre el món de les relacions familiars.

SECRETS DE FAMÍLIA

text JOSEP MANUEL SAN ABDÓN
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Des de fa uns anys, els equips que
accedeixen a governar l'alcadia de Benicarló
gestionen al voltant de 24 milions d'euros. Pam
dalt, pam baix. Euros que surten dels tributs de
TOTES les persones empadronades al municipi.
Aquesta gestió ha de garantir el benestar social
i la satisfacció de tots els drets i les necessitats
de la població. El deure de pagar l'han de
complir TOTES les persones. També les que
practiquen l'esport del «xenxulleo».

Una de les partides pressupostàries, però, no la
gestiona directament l'equip de govern. La gestiona
una comissió formada per la ciutadania
benicarlanda sota la supervisió de la Regidoria. El
que ocorre és que, segons sembla, per ser
reconegudes com a benicarlandes, les persones
han de presentar el pedigrí. Per això, qui no té
pedrigí, no pot accedir a segons quines
associacions, comissions i demés «-cions»
discriminatòries. La més «-ció» de totes les «-
cions» és la Comissió de Festes. 

Tots els anys, els palustres per fregar els afalacs
a la dita comissió van que volen quan acaben les
festes. Unes festes que només una part de la
població dedica a la figura cristiana d'un tal
Bertomeu i dos més, coneguts com Abdon i Senen,
dels quals ningú en parla. Han posat pel mig una tal
Maria de la Mar per tal que les floristeries del poble
facen caixa. Tot tan laic i amb una perspectiva de
gènere, com la constitució que regeix l'Estat i els
municipis.

Així les coses, ara que ningú en parla de tot
plegat, cal que aprofundim en el projecte de festa,
de poble i d'inclusió en les festes. Les cròniques és
normal que s'escriguen al moment. Les
valoracions, sí han de ser reflexionades, deurien
fer-se amb un temps per valorar i no caure en la
imprudència de la impossibilitat per processar i
veure-ho tot amb perspectiva. El que es fa i es
deixa de fer.

Total que, enguany, un 25% de la població que
viu i treballa a Benicarló celebrava el dia gran de la
seua cultura el 21 d'agost i l'acte no apareixia en
cap lloc del programa de festes. Segur que
al·leguen a que convoquen totes les associacions
que vulguen per incloure actes en el programa i
eixe col·lectiu no va acudir. Clar, si les festes són
cristianes en un poble suposadament laic i, a més,
es passen la vida mirant-te per dalt del muscle,
insultant-te, explotant-te, abusant de tu i culpant el
teu col·lectiu de tot, com vas a acudir a cap reunió?

La població nouvinguda en altres èpoques (la
que fugia de la fam i era convidada a ocupar un
territori al crit de la nació) ho va tindre més fàcil.
Enguany, ja han tingut reina. És clar, comparteixen
la «rojigualda» de la insígnia, els valors patriarcals
de la victòria i la religió. Si a Benicarló ens
plantegem un projecte inclusiu, participatiu i
democràtic, de veritat, hem de començar per
respectar la constitució.

PROU HIPOCRESIA

text SOFIA URC

La Guàrdia Civil de Benicarló ha detingut a dues
persones per diversos delictes produïts inicialment
per una discussió amb caçadors. 

La Guàrdia Civil va tenir coneixement mitjançant una
denúncia el dia 15 d'agost del present any, interposada
per un ciutadà alemany el qual resideix en una partida
aïllada de Benicarló, on participava que havia sigut
agredit per part de dues persones que estaven
realitzaven l'esport de la caça utilitzant per a açò cans
de raça podenco, el qual va mantenir una discussió amb
ells motivat per la destrossa ocasionada pels animals en
la seua terres de cultiu. Que els suposats autors dels
fets li van propinar un fort colp en el cap utilitzant per a
açò una pedra de grans dimensions, quedant aquest
inconscient en el sòl, fugint els mateixos del lloc i
deixant abandonats a tres dels gossos. Que per aquests
fets el denunciant va haver de ser assistit per facultatius

mèdics havent de col·locar-li 6 grapes en la zona del
cap. Els animals van ser arreplegats per una protectora
de la localitat.

Als animals els havien extret els xips
Iniciada la recerca els agents s’adonaren  que els

animals els havien extret els xips que anteriorment
portaven, donant com a resultat que aquests gossos
havien sigut sostrets d'un habitatge el dia 31 de juliol de
2018 en la localitat de Villamarxant (València). Després
de nombroses gestions i perquisicions realitzades, així
com dades obtingudes i informació recaptada, van
donar com resultat la identificació, localització i detenció
de dos homes d'edats compreses entre 39 i 45 anys,
com a suposats autors de delicte de lesions, omissió del
deure de  socors, abandó d'animals i robatori amb força
en les coses. Les diligències instruïdes seran lliurades
en el Deganat dels Jutjats de Castelló. L'actuació ha
sigut realitzada per efectius del Puesto de la Guàrdia
Civil de Benicarló.

LA GUÀRDIA CIVIL DE BENICARLÓ HA DETINGUT A DUES PERSONES

text NATÀLIA SANZ

El regidor de Cultura de Benicarló,
Josep Barberà (ERPV), s'ha vist obligat a
demanar perdó per la composició del jurat
dels prestigiosos Premis literaris Ciutat
de Benicarló. 

Ho ha fet arran de la denúncia de la Taula
d’igualtat de gènere, constituïda des de la
regidoria de Serveis Socials per a vetllar per
la igualtat en tots els processos que es
desenvolupen en el municipi. Així, asseguren
que “ens ha causat sorpresa l'escassa
presència de dones, com també va succeir
en les dues edicions anteriors. De nou,
enguany la representació de la dona és
purament anecdòtica: tan sols dos formen
part d'aquest jurat. I davant aquest fet volem mostrar la
nostra indignació”. És per açò que han reclamat el criteri
de paritat, “criteri que no és baladí, sinó un dret
fonamental, perquè la igualtat requereix paritat”, perquè
consideren important “donar visibilitat a les dones en un
món on el prestigi i l'excel·lència van associats als
homes, massa sovint”. Des de la Taula asseguren que
no volen imposar quotes ni percentatges ni clàusules
exigint la paritat en les pròximes convocatòries. “Tot al
contrari, la participació de la dona hauria de ser natural
i no forçada, però no podem permetre els jurat no
paritaris, perquè allò que no es veu, és com si no
existira”.

Davant aquestes queixes, l'edil de Cultura reconeix
que “no hi ha excusa” ja que l'escassa presència de
dones en el jurat dels Premis Literaris Ciutat de
Benicarló “demostra com, quan ens veiem immersos en
dinàmiques del dia a dia, els homes —fins i tot els que
volem ser aliats en les lluites de les dones— oblidem tot
el camí que queda per a fer perquè la igualtat entre
dones i homes és plena”. Barberà assegura que “és
penós que així siga”. És per açò que ha anunciat que
l'any pròxim, en les bases dels premis locals “ha de
quedar establit el criteri de paritat en els jurats. La
igualtat no pot quedar en mans de la bona voluntat o les
facilitats dels qui organitza, ha de ser norma”.

BARBERÀ RECONEIX QUE “NO HI HA EXCUSA” DAVANT L'ESCASSA
PRESÈNCIA DE DONES EN EL JURAT DELS PREMIS LITERARIS 

text NATÀLIA SANZ

“Enguany, un 25% de la població que
viu i treballa a Benicarló celebrava el
dia gran de la seua cultura el 21 d'agost
i l'acte no apareixia en cap lloc del
programa de festes.”
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Amb motiu de la celebració del Nou
d'Octubre, Benicarló ha programat
diversos actes culturals i festius: el
tradicional Correllengua, l’actuació del
grup musical El Diluvi, la tradicional
marxa popular ciclista i els actes
institucionals de la diada. Els actes
s’inauguraran amb una xarrada en què
es presentarà un treball d’investigació
sobre els topònims de Benicarló.

Baix l’eslògan «El Nou del Deu», l’Ajuntament de
Benicarló ha organitzat aquest any diversos actes per a
celebrar la diada de la Comunitat Valenciana. Els actes
commemoratius començaran enguany divendres 5
d'octubre a les 19.00 hores amb la presentació d’un
treball d’investigació sobre la toponímia de Benicarló a
càrrec dels seus autors, Romà Senar i Anna Calvo. La
sala d’actes de Caixa Benicarló acollirà la presentació i
la posterior projecció del vídeo «La toponímia a
Benicarló». Aquesta activitat es completarà amb una
volta al peu per explicar la toponímia sobre el terreny el
20 d'octubre.

La regidora de Normalització Lingüística, Marta
Escudero, ha destacat que «el 9 d'Octubre és un dia de
contingut festiu però també té una vessant reivindicativa
perquè recordem la nostra història però també cap a on
volem anar». Els actes continuaran el 8 d’octubre a les
10.00 hores amb l’arribada de la flama del Correllengua,
que sortirà des del Mucbe i passarà per la plaça de la
Constitució fins a arribar a la plaça de Sant Bartomeu,
on es llegirà el manifest en defensa de la llengua.

Per tal de calfar motors de cara al dia gran, dilluns 8
a les 22.30 hores tindrà lloc el concert gratuït del grup

de folk modern El Diluvi, que fusiona diversos estils
musicals, com cúmbia, reggae, rumba, folk i música
tradicional o d'arrel Valenciana. El Diluvi és garant del
mestissatge mediterrani perquè a la seua música fa ús
del violí, bandúrria, acordió diatònic, guitarra flamenca,
guitarró i percussions de tota mena.

El dia 9 a les 9.00h les campanes al vol despertaran
la ciutat i a les 10.00 hores tindrà lloc la Marxa popular
ciclista pels carrers de la ciutat. A les 11.30 hores serà el
torn de la cercavila festiva amb sortida des de
l'Ajuntament i amb l'acompanyament de la Colla de
Gegants i Cabuts, la Colla de Dolçainers i Tabaleters i el
Grup de Danses la Sotà. El final de la cercavila serà la
plaça de Sant Bartomeu, on tindrà lloc l'acte institucional
a les 12.00 hores.

Coincidint amb el 9 d’Octubre, enguany es
commemoren els 275 anys de la construcció de
l’església de Sant Bartomeu. En aquest sentit, el regidor
de Cultura, Josep Barberà, ha explicat que «prompte
donarem a conéixer les activitats que estem preparant»
i en relació al 9 d’Octubre ha afegit que «esperem que
siga un dia tranquil i que servisca per a recordar el que
som i el que continuarem sent»

ACTES CULTURALS, MUSICALS I ESPORTIUS 
PER A COMMEMORAR EL NOU D'OCTUBRE

text AB

Els got buits damunt la taula,
Els plats tancats a l'alacena,
Els Cobert, el tapet, la burguera,
El gat que alça la cua, maula.

Les cadires, la trona, la llaça,
El brasal, la llenya, les ascles,
el foc, la flama, les espurnes,
La cassola fumejant, em transporta.

I el porro, el porro que no falte,
Porro ple de vi negre,
Que rode el porro, que rode,
Que ratje, fins que es vegi el solatge.

Res no m'agrada tant,
Com les teues mans, 
El perol remenant,
Les faves, els alls tendres, la carn.

Res no m'agrada tant,
Com el teu arròs caldós,
Com el teu cos a cada instant,
Que en soc per tu, amorós.

Res no m'agrada tant,
Que ets la meua cambra,
La meua cambra distant,
I per distant, propera meua cambra.

Res m'agrada tant,
Com als Ulls mirar-te,
Entre l'arròs caldós fumejant,
Res com poder abraçar-te.

text PATRICI GIL

Racó poèticM'AGRADA

Uns científics nord-americans li han donat èxtasi
(MDMA) a un polp tímid. Així ho recollia la premsa
global aquesta setmana. El pobre polp de dues
taques de Califòrnia ha sigut l’escollit per
l’experiment perquè gaudeix de la solitud i fuig de
les relacions fútils. Un dissabte al vespre, per
exemple, prefereix romandre plàcid a la cova que
tafanejar per les grutes més concorregudes. No
romanceja quan va a la plaça. No pregunta mai per
la malaltia aliena a la sala d’espera. No examina per
un foradet el polp de la cova del costat ni el critica
frívolament. Tampoc sap qui és el cunyat d’una
neboda canareva que és casada amb el veí
peniscolà de l’entresol i s’ha separat per anar-se’n
a viure a un pis de lloguer d’un poble que hi ha al
costat. Ni falta que li fa. Viu la vida i la deixa viure.
Sense molestar ningú. Però eixos setciències, que
saben molt d’anatomia però res d’introspecció, l’han

forçat a socialitzar-se. I, sense escrúpols, l’han
drogat. I l’han obligat a relacionar-se més del que
reclama la seua condició. No sabem si amb la
insistència  d’un pesat de discoteca o amb
l’elegància d’un galant passat de moda. Asseguren
els saberuts que ho han fet per comprovar no sé
què d’uns neurotransmissors que demostren
l’existència d’una branca evolutiva comuna entre
humans i cefalòpodes. Com era d’esperar, les
reaccions solidàries amb el polp s’han produït en
cadena. La primera, la ultradreta creacionista, que
ha respost posant el crit al cel. Si no els motivava
massa la fraternitat simiesca i mandril, ser cosins
prims d’un polp de roca els tensa encara més les
vísceres. Al·leguen que narcotitzar uns bitxos
infeliços no té cap justificació científica sòlida i que,
per comprovar-ne la sociabilitat, no calia embarcar
els infortunats octòpodes en un viatge psicodèlic.
Bastava amb colar-los dins d’un grup de whatsapp
de pares i mares de qualsevol escola benicarlanda.

LA TIMIDESA DEL POLP

text  J. GUILLEM
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Ja fa dies que la idea em rumiava pel cap. “He
de retre un homenatge als nostres esforçats
llauradors, portadors de les nostres arrels més
profundes”. Així és que avui m’he decidit,
perquè si al nostre poble hi ha algú que es
mereix que els recordem, sou vosaltres,
llauradors benicarlandos, que sou capaços de
treure un profit inesgotable d’aquestes les
nostres terres.

Sou constants en la vostra exigent feina. Us
aixequeu molt d’hora i aprofiteu la llum del sol des
de que la primera claror fa la seua aparició per l’est
fins que les darreres espurnes desapareixen per
l’oest. Sabeu com ningú treure el màxim rendiment
a totes i cadascuna de les hores del dia, amb una
distribució del temps que només vosaltres sou
capaços de gestionar amb gran saviesa.. Perquè
independentment de la duració de la claror,
vosaltres mai en teniu prou. La vostra feina no
s’acaba mai. Quan heu acabat amb la sembra, toca
el reg, o llaurar, birbar, aclarir, collir, podar o
qualsevol de la infinitat de treballs que exigeix la
vostra professió.     

La vostra suor és el vostre pa i el dels vostres
fills. Quasi es podria dir que fins i tot és el reg dels
vostres camps. La suor del llaurador no és un mite.
És una realitat ben present en els temps que corren.
Fins i tot sueu dins del tractor, de la grada de discs,
del subsolador, del cultivador, de la sembradora, del
polvoritzador, del corró, de la telescòpica, de
l’abonadora o de la trilladora. La vostra suor existeix
i és una realitat palpable. També són testimoni de la
mateixa els vostre estris. Aixada, xaruga, pala,
forca, barcella, cossi, cabàs, pic, argadells, falç i
tantes altres ferramentes que feu servir en la vostra
feina. 

Per ai amb tot això no ni ha prou, cada estació de
l’any té les seues feines que són diferents segons
l’època. Això provoca un esforç afegit que encara us
atorga més mèrit i més grandesa. Perquè cada
espècie té la seua estació i les seues rutines
concretes. Una mateixa feina s’ha de fer en
diferents èpoques de l’any depenent de quin
producte esteu conreant. Per a mi, un desgavell.
Per això encara us admiro més.

Coneixeu les plagues i els antídots. Coneixeu els
nutrients, la quantitat d’aigua, què s’ha de fer quan
fa massa calor. Com protegir les plantes del fred.
Sabeu el moment òptim per a collir. Oferiu

productes de gran qualitat, fins i tot alguns, com la
carxofa, amb denominació d’origen protegida.

Sou l’orgull de tot un poble que us admira i
reconeix la vostra abnegada feina i el vostre esforç.
Per això, quan sortiu al carrer a festejar els vostres
patrons, la gent pren lo poble per a fer-vos costat.
Sant Antoni, Festa de la Carxofa, Sant Isidre,
Exposició de productes del camp... fins i tot es va
erigir un monument com a mostra de l’admiració
que desperteu entre tots nosaltres. 

Heu bastit una cooperativa de les més importants
del país, amb milers de socis que aprofiten els seus
serveis per a comercialitzar els seus productes. 

Què més es pot dir de vosaltres?

Ah sí! Una cosa que, parlant de vosaltres i dels
vostres camps m’ha vingut al pensament. És un
dubte. Que passaria si no tirareu tanta gallinassa a
la terra? Jo comprenc que deu ser un tipus de
nutrient molt bo per als conreus. Però sou conscient
de la pudor que fa? Sabeu que hi ha dies que no
pots sortir al carrer  de la pesta que fa? És una
fetidesa que entra a les cases i es cola per tots i
cadascú dels seus racons, penetra per les fosses
nassals i provoca un malestar innecessari. Diuen
que Benicarló de fama de males olors perquè quan
un arriba en tren a l’estació, el primer que sent són
els olors de la indústria química que hi ha allà dalt.
Eixes olors són música per a les nostres narius si
les comparem amb la insuportable gallinassa que
tant us agrada escampar pel camp.   

CARTA A... LO LLAURADOR BENICARLANDO

text  EL LECTOR
El departament d'Urbanisme de

Benicarló ha iniciat els tràmits de consulta
pública prèvia a la localització
d'instal·lacions de telefonia. El consistori
està treballant en l'ordenança municipal
reguladora de les condicions
urbanístiques per a aquest tipus
d'instal·lacions i és per açò que ha obert el termini
per als ciutadans, que estarà disponible fins al 15
d'octubre. La consulta pública es materialitza a
través del portal web municipal, sent un tràmit
exigible per a totes les Administracions Públiques
en el procediment d'elaboració de normes amb rang
de Llei i reglaments. La nova ordenança es
fonamenta en el fet de la proliferació i dispersió dels
serveis de telecomunicació. Aquesta expansió s'ha
produït dins d'un marc legal insuficient per a regular
una activitat, que incideix sobre l'ordenació
territorial i l'ordre urbanístic i sobre valors
mediambientals dignes de protecció tals com el
paisatge.

El per açò que el consistori considera imprescindible
l'establiment d'un règim jurídic, en el qual es
compatibilitza, el necessari desenvolupament dels
serveis de telecomunicació, atès que són un factor
indispensable en el progrés de la societat, amb
l'adopció de mesures que garantisquen la protecció i
una qualitat de vida adequada de les persones, el bon
ordre urbanístic i la preservació dels valors naturals.

L'Ajuntament de Benicarló ja va aprovar en
data 29/12/2007 una Ordenança municipal
reguladora de les infraestructures
radioelèctriques de telecomunicació en el
terme municipal de Benicarló. No obstant açò,
resulta necessària la seua modificació per a
adaptar-la a la nova regulació establida. 

Una altra finalitat de l'Ordenança és
assumir la normativa vigent que pretén

garantir als ciutadans la salut i la seguretat arreplegant,
a aquest efecte, les directrius que es contenen en la
Recomanació del Consell de la Unió Europea de 12 de
juliol de 1999 relativa a l'exposició al públic en general
a camps electromagnètics. Així, la nova ordenança
adopta els principis de prevenció i cautela de tal forma
que, en cas d'existir dubtes, és millor evitar riscos
recorrent a l'opció “zero” i acollint com a principi que, en
tot cas, l'exposició de les radiacions ha de ser tan feble
com raonablement siga possible.

Així mateix, amb aquesta normativa, s'implantarien
els paràmetres urbanístics que regulen la instal·lació
dels serveis de telecomunicacions, a través dels quals,
entre altres finalitats, s'adopten mesures per a la
preservació del paisatge urbà i natural del Municipi. Els
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text NATÀLIA SANZ
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Certament, com va observar amb
agudesa Natàlia, la nostra reportera
de capçalera: "aquí hay nivel". O
com deia l’altre, aquell Quesulín de
Ubrique, "dos palabras, im
presionante".

Vells costums, nous esports 
Va, tornem a un altre clàssic de la

secció que, pel que sembla i als
resultats ens remetem, quasi s'ha
convertit en un apartat amb
personalitat pròpia i fidels seguidors.
Ja sabeu que parlem de la neteja
dels carrers. I és que no hi ha
manera que cap dels que surten
més amunt puga o vullga fer res. Sí, ens tornem a
referir al fet de deixar les deixalles o trastos al
carrer. La setmana passada, un matalàs; avui, un
tros de sofà que ben bé podria ser d'algun vehicle,
demà... qualsevol cosa. O falta policia, o falta
responsabilitat política, o ací són tots uns porcs, o
ens caracteritza un meninfotisme superlatiu. No pot
ser que setmana rere setmana es repetisca esta
deixadesa per part de tots i ningú fique fil a l'agulla.
Uns per porcs, els dels trastos, i els altres per
passar de tot. Que no n'hi haurà prou? Ara que,
igual s’ha convertit en una activitat de competició
esportiva com allò del geocatching o una manera de
socialitzar mobles vells, com un junk crossing i
nosaltres, que ho sabem tot, no ens n’hem
assabentat. A saber! 

Herois desfaenats
Diuen que qui no té faena el gat pentina i a això

sembla que s’han dedicat esta setmana els mai
prou valorats policies locals. Fixeu-vos en els
reports que donen de dos actes heroics que van
haver de cobrir: «11:54 Incendio en un contenedor
de basuras en el Jardín de Pons. Falsa alarma.»
«09:11 Accidente de tráfico por daños en una señal
sin heridos en la Av Del Jacinto Benavente (1
turismo- 1 Señal).» A la primera anotació no sabem
si al final el contenidor es va cremar o no. A la
segona anotació sabem que van acabar en taules i
tot: turisme 1, senyal de trànsit 1. Un empat. A la
millor només necessitaven una excusa per baixar
del Nissan (o és un Ford?) i estirar les cames. Ara
que, de totes maneres, més val això! 

ve de la pàgina anterior

Telemadrid cuina a dos fogons durant els caps de
setmana. Els exconcursantes de la primera edició
de ‘Masterchef’ Maribel Gil i Fabián León
s'enfrontaran tots els dissabtes i diumenges, a les
20.00h, en un duel gastronòmic i culinari que
dividirà als espectadors entre la cuina tradicional de
Maribel i la innovadora de Fabián. ‘Amb dos fogons’
és un format diferent al de la resta de programes
sobre cuina que s'emeten actualment en televisió.
Dirigit per Emilio García, el programa parteix d'una
recepta o producte típic de Madrid, introduïts per
xefs coneguts o persones de rellevància en el món
de la recerca o la gastronomia. Este serà el punt de
partida perquè Fabián cuine la seua versió en
manera foodhacker, innovador i destinat a persones
amb poc temps per als fogons, i Maribel la seua
versió tradicional, amb les receptes de tota la vida. 

Per a Maribel Gil “el programa és un repte” que
consisteix a “ensenyar el que jo sé, que és la cuina a foc
lent, perquè després Fabián ho faça ràpid i bo”. “El que
jo fico dos hores al forn, Fabián ho fa en dos segons en
el microones”, explica. Fabián León recorda que
“aquestes dues versions tan diferents van a permetre

que l'espectador aprenga el doble. El que fa Maribel és
la base del que jo faig després, però en la meua versió
prevalem que la gent no té molt temps”.

Fabián i Maribel van saltar a la fama en 2013 a través
de Televisió Espanyola i ‘MasterChef’, talent xou de
cuiners amateur. Ell va ser finalista, el més jove del
programa, amb sol 18 anys, i des de llavors no ha deixat
de desenvolupar-se en nous negocis relacionats amb la
cuina. A més, ha acabat els seus estudis en Publicitat i
està potenciant el seu canal de YouTube. Per la seua
banda, Maribel Gil viu en el seu poble, Benicarló
(Castelló), i se sent privilegiada de poder participar en
múltiples iniciatives que li proposen, com a ‘Viatgeres
amb B’ o, ara, ‘Amb dos fogons’.

MARIBEL GIL, A TELEMADRID

text NATÀLIA SANZ

Aquesta setmana s'ha
signat l'acord de col·laboració
entre Club Bàsquet Benicarló
i Club de Ball Esportiu
Madison, a través del  qual
l'equip d'Animadores "Stars
Team" de Madison
amenitzaran, amb els seus
balls, els partits de bàsquet
que disputarà en la nostra
Ciutat l'equip CB Benicarló ,
que enguany jugarà en Lliga
EBA.

Des de Madison volen
agrair al president del club
Enrique Besalduch la
confiança dipositada en la
nostra entitat, i aprofitem per
a animar-vos perquè vingueu
a encoratjar els equips en els
seus partits.

LES ANIMADORES DEL MADISON ACTUARAN EN ELS DESCANSOS 
DELS PARTITS QUE JUGARÀ EL CLUB BÀSQUET BENICARLÓ

text i foto V: FERRER
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EL BENICARLÓ UNDERGROUND

Buscadors de tresors
Com a les sèries de la tele, una

per exemple sobre rastrejadors de
tresors però en versió casolana,
hem observat com per la platja del
Morrongo deambulaven unes
persones  amb un aparell com
aquells de tallar les revores dels jardins tot i ser
evident que no eren jardiners passant-lo per damunt
la sorra. No sabem quina cosa devien anar buscant
perquè al Morrongo precisament la sorra no li dura
massa tenint en compte que quan ve el mal temps
se l'engoleix la mar. En fi, que com no siguen quatre
cèntims d'algun manyo, o algun penjoll perdut, poca
cosa pensem que en trauran. De tota manera, si ho
poden fer, a la millor també ens poden llevar alguna
que altra tatxa caiguda de les fustes que fan de
caminet o de les que hi puga arrossegar la mar. Una
manera divertida com una altra de passar els
temps... de nit. La qüestió és no estar a casa i
agarrar un llibre!

El babau de sempre
Parlant de marejar, en tenim alguns que no se'n

poden estar de tocar els dallonses amb el tema de
la llengua. Ens estalviarem el qualificatiu perquè de
segur que ens quedarem curts. Us ho expliquem.
Podeu vore com vos reproduïm la piulada d'un
senyor, no sabem d'on, tot i que tampoc ens
importa, que es queixa de per quina raó "los
castellanoparlantes valencianos", que diu que
també paguen impostos -com tot fill de veí en
aquest estat, o és que es pensa que els

valencianoparlants n’estem
exempts- no poden vore en el nou
canal valencià Àpunt, cap programa
en castellà. Mira tu la preocupació
d'aquest bon home, que pateix
perquè en l'únic canal de la graella
espanyola que hi ha en valencià no
pot vore un programa en castellà.
Segurament deu estar a tota hora
amb el comandament de la tele fent

zàping mirant a vore si en troba algun, justament, en
Àpunt. Quines coses més estranyes que fan alguns
quan tenen, com diu el Vicent Baydal, el 99,99% de
la resta de les ones en el seu espanyol predilecte.
Clar, són lapsus que tenen alguns pitjant botons i
ara es troben que també hi ha valencians que saben
parlar-lo. Al valencianoparlants que som bilingües
ens referim. Ara, com molt bé li diuen a la
contestació, podria pensar de demanar el mateix als
canals, només en espanyol, com els del TVE, que
també els paguem entre tots. De tot manera, al
nostre país, el valencià legalment no té els mateixos
drets que el castellà? Per a alguns sembla ser que
no. Són espanyols, espanyols, espanyols... i no en
poden fer més! 

Salt.usu.es
I ja que estem amb això de la llengua, mireu que

hem dit vegades que els traductors van molt bé... si
els saps utilitzar correctament i després de passar-
lo et lliges el que has traduït. Divertides traduccions
com la de Jaime Mundo per Jaime "Món", o Lia
(nom de persona), per "Embolica", Curto per
"Adobe", o "El Cigala" per l'Escamarlà,  i així amb un
llarg etcètera han fet, i segurament continuaran fent,

text LA COLLA DE TAFANERS

riure a molts lectors, entre ells nosaltres quan llegim
algunes d'aquestes perles en els diversos mitjans (a
La Veu també, tot i que cal reconèixer que han
millorat molt (enteneu-ho: han millorat molt només
en este aspecte!)). Doncs això, que esta setmana
en reproduïm una altra d'un mitjà homònim on el
traductor els ha jugat una mala passada a la seua
versió digital quan els "fines de semana", s'acaben
convertint en "finalitats de setmana" que no té res a
veure amb el context de la frase original. A no ser
que parlem d’una altra cosa, perquè ja se sap que
cada u emprèn dissabte amb la finalitat que creu
més convenient... Com deien els Evangelis, qui
estiga lliure de pecat que tire la primera pedra.
Nosaltres ja us diem que no la tirem. Ens agrada
riure'ns... fins i tot de nosaltres. I no ens cauen els
anells! 

Presencia de fuerzas del orden
Diuen que de vegades algú pregunta l'hora i li

contesten el temps que fa. Tot i que, sens dubte,
són espais temporals les dos, cada una de les
preguntes va per un camí diferent. Doncs això
podríem dir que deu haver passat quan en la
piulada que us ensenyem, una persona fa un

comentari sobre el tancament del bar de la petanca
del Barranquet i aporta que allí "había como doce
policías" i acte seguit li contesten que el carrer
"Juan XXIII está lleno de guardia civiles". Està clar
que tots són del gremi però... Ara, com a  genial si
més no, l'altra piulada quan especifica que el "29 de
septiembre, festividad de los Arcángeles, es la
fiesta de la Policia Local", i acte seguit ho tanca amb
un "...impresiona de ser una celebración".

ve de la pàgina anterior
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Ja fa dies que la idea em rumiava pel cap. “He
de retre un homenatge als nostres esforçats
llauradors, portadors de les nostres arrels més
profundes”. Així és que avui m’he decidit,
perquè si al nostre poble hi ha algú que es
mereix que els recordem, sou vosaltres,
llauradors benicarlandos, que sou capaços de
treure un profit inesgotable d’aquestes les
nostres terres.

Sou constants en la vostra exigent feina. Us
aixequeu molt d’hora i aprofiteu la llum del sol des
de que la primera claror fa la seua aparició per l’est
fins que les darreres espurnes desapareixen per
l’oest. Sabeu com ningú treure el màxim rendiment
a totes i cadascuna de les hores del dia, amb una
distribució del temps que només vosaltres sou
capaços de gestionar amb gran saviesa.. Perquè
independentment de la duració de la claror,
vosaltres mai en teniu prou. La vostra feina no
s’acaba mai. Quan heu acabat amb la sembra, toca
el reg, o llaurar, birbar, aclarir, collir, podar o
qualsevol de la infinitat de treballs que exigeix la
vostra professió.     

La vostra suor és el vostre pa i el dels vostres
fills. Quasi es podria dir que fins i tot és el reg dels
vostres camps. La suor del llaurador no és un mite.
És una realitat ben present en els temps que corren.
Fins i tot sueu dins del tractor, de la grada de discs,
del subsolador, del cultivador, de la sembradora, del
polvoritzador, del corró, de la telescòpica, de
l’abonadora o de la trilladora. La vostra suor existeix
i és una realitat palpable. També són testimoni de la
mateixa els vostre estris. Aixada, xaruga, pala,
forca, barcella, cossi, cabàs, pic, argadells, falç i
tantes altres ferramentes que feu servir en la vostra
feina. 

Per ai amb tot això no ni ha prou, cada estació de
l’any té les seues feines que són diferents segons
l’època. Això provoca un esforç afegit que encara us
atorga més mèrit i més grandesa. Perquè cada
espècie té la seua estació i les seues rutines
concretes. Una mateixa feina s’ha de fer en
diferents èpoques de l’any depenent de quin
producte esteu conreant. Per a mi, un desgavell.
Per això encara us admiro més.

Coneixeu les plagues i els antídots. Coneixeu els
nutrients, la quantitat d’aigua, què s’ha de fer quan
fa massa calor. Com protegir les plantes del fred.
Sabeu el moment òptim per a collir. Oferiu

productes de gran qualitat, fins i tot alguns, com la
carxofa, amb denominació d’origen protegida.

Sou l’orgull de tot un poble que us admira i
reconeix la vostra abnegada feina i el vostre esforç.
Per això, quan sortiu al carrer a festejar els vostres
patrons, la gent pren lo poble per a fer-vos costat.
Sant Antoni, Festa de la Carxofa, Sant Isidre,
Exposició de productes del camp... fins i tot es va
erigir un monument com a mostra de l’admiració
que desperteu entre tots nosaltres. 

Heu bastit una cooperativa de les més importants
del país, amb milers de socis que aprofiten els seus
serveis per a comercialitzar els seus productes. 

Què més es pot dir de vosaltres?

Ah sí! Una cosa que, parlant de vosaltres i dels
vostres camps m’ha vingut al pensament. És un
dubte. Que passaria si no tirareu tanta gallinassa a
la terra? Jo comprenc que deu ser un tipus de
nutrient molt bo per als conreus. Però sou conscient
de la pudor que fa? Sabeu que hi ha dies que no
pots sortir al carrer  de la pesta que fa? És una
fetidesa que entra a les cases i es cola per tots i
cadascú dels seus racons, penetra per les fosses
nassals i provoca un malestar innecessari. Diuen
que Benicarló de fama de males olors perquè quan
un arriba en tren a l’estació, el primer que sent són
els olors de la indústria química que hi ha allà dalt.
Eixes olors són música per a les nostres narius si
les comparem amb la insuportable gallinassa que
tant us agrada escampar pel camp.   

CARTA A... LO LLAURADOR BENICARLANDO

text  EL LECTOR
El departament d'Urbanisme de

Benicarló ha iniciat els tràmits de consulta
pública prèvia a la localització
d'instal·lacions de telefonia. El consistori
està treballant en l'ordenança municipal
reguladora de les condicions
urbanístiques per a aquest tipus
d'instal·lacions i és per açò que ha obert el termini
per als ciutadans, que estarà disponible fins al 15
d'octubre. La consulta pública es materialitza a
través del portal web municipal, sent un tràmit
exigible per a totes les Administracions Públiques
en el procediment d'elaboració de normes amb rang
de Llei i reglaments. La nova ordenança es
fonamenta en el fet de la proliferació i dispersió dels
serveis de telecomunicació. Aquesta expansió s'ha
produït dins d'un marc legal insuficient per a regular
una activitat, que incideix sobre l'ordenació
territorial i l'ordre urbanístic i sobre valors
mediambientals dignes de protecció tals com el
paisatge.

El per açò que el consistori considera imprescindible
l'establiment d'un règim jurídic, en el qual es
compatibilitza, el necessari desenvolupament dels
serveis de telecomunicació, atès que són un factor
indispensable en el progrés de la societat, amb
l'adopció de mesures que garantisquen la protecció i
una qualitat de vida adequada de les persones, el bon
ordre urbanístic i la preservació dels valors naturals.

L'Ajuntament de Benicarló ja va aprovar en
data 29/12/2007 una Ordenança municipal
reguladora de les infraestructures
radioelèctriques de telecomunicació en el
terme municipal de Benicarló. No obstant açò,
resulta necessària la seua modificació per a
adaptar-la a la nova regulació establida. 

Una altra finalitat de l'Ordenança és
assumir la normativa vigent que pretén

garantir als ciutadans la salut i la seguretat arreplegant,
a aquest efecte, les directrius que es contenen en la
Recomanació del Consell de la Unió Europea de 12 de
juliol de 1999 relativa a l'exposició al públic en general
a camps electromagnètics. Així, la nova ordenança
adopta els principis de prevenció i cautela de tal forma
que, en cas d'existir dubtes, és millor evitar riscos
recorrent a l'opció “zero” i acollint com a principi que, en
tot cas, l'exposició de les radiacions ha de ser tan feble
com raonablement siga possible.

Així mateix, amb aquesta normativa, s'implantarien
els paràmetres urbanístics que regulen la instal·lació
dels serveis de telecomunicacions, a través dels quals,
entre altres finalitats, s'adopten mesures per a la
preservació del paisatge urbà i natural del Municipi. Els
anteriors objectius, es compatibilitzen amb la
necessària funcionalitat dels elements i equips de
telecomunicacions, per a la seua utilització pels usuaris
d'aquests serveis, amb els nivells de qualitat i cobertura
imprescindibles. Ara, els ciutadans tenen fins al 15
d'octubre per a revisar el document i aportar els seus
suggeriments abans de la seua aprovació definitiva.

LA TELEFONIA ESTARÀ REGULADA A BENICARLÓ

text NATÀLIA SANZ
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Amb motiu de la celebració del Nou
d'Octubre, Benicarló ha programat
diversos actes culturals i festius: el
tradicional Correllengua, l’actuació del
grup musical El Diluvi, la tradicional
marxa popular ciclista i els actes
institucionals de la diada. Els actes
s’inauguraran amb una xarrada en què
es presentarà un treball d’investigació
sobre els topònims de Benicarló.

Baix l’eslògan «El Nou del Deu», l’Ajuntament de
Benicarló ha organitzat aquest any diversos actes per a
celebrar la diada de la Comunitat Valenciana. Els actes
commemoratius començaran enguany divendres 5
d'octubre a les 19.00 hores amb la presentació d’un
treball d’investigació sobre la toponímia de Benicarló a
càrrec dels seus autors, Romà Senar i Anna Calvo. La
sala d’actes de Caixa Benicarló acollirà la presentació i
la posterior projecció del vídeo «La toponímia a
Benicarló». Aquesta activitat es completarà amb una
volta al peu per explicar la toponímia sobre el terreny el
20 d'octubre.

La regidora de Normalització Lingüística, Marta
Escudero, ha destacat que «el 9 d'Octubre és un dia de
contingut festiu però també té una vessant reivindicativa
perquè recordem la nostra història però també cap a on
volem anar». Els actes continuaran el 8 d’octubre a les
10.00 hores amb l’arribada de la flama del Correllengua,
que sortirà des del Mucbe i passarà per la plaça de la
Constitució fins a arribar a la plaça de Sant Bartomeu,
on es llegirà el manifest en defensa de la llengua.

Per tal de calfar motors de cara al dia gran, dilluns 8
a les 22.30 hores tindrà lloc el concert gratuït del grup

de folk modern El Diluvi, que fusiona diversos estils
musicals, com cúmbia, reggae, rumba, folk i música
tradicional o d'arrel Valenciana. El Diluvi és garant del
mestissatge mediterrani perquè a la seua música fa ús
del violí, bandúrria, acordió diatònic, guitarra flamenca,
guitarró i percussions de tota mena.

El dia 9 a les 9.00h les campanes al vol despertaran
la ciutat i a les 10.00 hores tindrà lloc la Marxa popular
ciclista pels carrers de la ciutat. A les 11.30 hores serà el
torn de la cercavila festiva amb sortida des de
l'Ajuntament i amb l'acompanyament de la Colla de
Gegants i Cabuts, la Colla de Dolçainers i Tabaleters i el
Grup de Danses la Sotà. El final de la cercavila serà la
plaça de Sant Bartomeu, on tindrà lloc l'acte institucional
a les 12.00 hores.

Coincidint amb el 9 d’Octubre, enguany es
commemoren els 275 anys de la construcció de
l’església de Sant Bartomeu. En aquest sentit, el regidor
de Cultura, Josep Barberà, ha explicat que «prompte
donarem a conéixer les activitats que estem preparant»
i en relació al 9 d’Octubre ha afegit que «esperem que
siga un dia tranquil i que servisca per a recordar el que
som i el que continuarem sent»

ACTES CULTURALS, MUSICALS I ESPORTIUS 
PER A COMMEMORAR EL NOU D'OCTUBRE

text AB

Els got buits damunt la taula,
Els plats tancats a l'alacena,
Els Cobert, el tapet, la burguera,
El gat que alça la cua, maula.

Les cadires, la trona, la llaça,
El brasal, la llenya, les ascles,
el foc, la flama, les espurnes,
La cassola fumejant, em transporta.

I el porro, el porro que no falte,
Porro ple de vi negre,
Que rode el porro, que rode,
Que ratje, fins que es vegi el solatge.

Res no m'agrada tant,
Com les teues mans, 
El perol remenant,
Les faves, els alls tendres, la carn.

Res no m'agrada tant,
Com el teu arròs caldós,
Com el teu cos a cada instant,
Que en soc per tu, amorós.

Res no m'agrada tant,
Que ets la meua cambra,
La meua cambra distant,
I per distant, propera meua cambra.

Res m'agrada tant,
Com als Ulls mirar-te,
Entre l'arròs caldós fumejant,
Res com poder abraçar-te.

text PATRICI GIL

Racó poèticM'AGRADA

Uns científics nord-americans li han donat èxtasi
(MDMA) a un polp tímid. Així ho recollia la premsa
global aquesta setmana. El pobre polp de dues
taques de Califòrnia ha sigut l’escollit per
l’experiment perquè gaudeix de la solitud i fuig de
les relacions fútils. Un dissabte al vespre, per
exemple, prefereix romandre plàcid a la cova que
tafanejar per les grutes més concorregudes. No
romanceja quan va a la plaça. No pregunta mai per
la malaltia aliena a la sala d’espera. No examina per
un foradet el polp de la cova del costat ni el critica
frívolament. Tampoc sap qui és el cunyat d’una
neboda canareva que és casada amb el veí
peniscolà de l’entresol i s’ha separat per anar-se’n
a viure a un pis de lloguer d’un poble que hi ha al
costat. Ni falta que li fa. Viu la vida i la deixa viure.
Sense molestar ningú. Però eixos setciències, que
saben molt d’anatomia però res d’introspecció, l’han

forçat a socialitzar-se. I, sense escrúpols, l’han
drogat. I l’han obligat a relacionar-se més del que
reclama la seua condició. No sabem si amb la
insistència  d’un pesat de discoteca o amb
l’elegància d’un galant passat de moda. Asseguren
els saberuts que ho han fet per comprovar no sé
què d’uns neurotransmissors que demostren
l’existència d’una branca evolutiva comuna entre
humans i cefalòpodes. Com era d’esperar, les
reaccions solidàries amb el polp s’han produït en
cadena. La primera, la ultradreta creacionista, que
ha respost posant el crit al cel. Si no els motivava
massa la fraternitat simiesca i mandril, ser cosins
prims d’un polp de roca els tensa encara més les
vísceres. Al·leguen que narcotitzar uns bitxos
infeliços no té cap justificació científica sòlida i que,
per comprovar-ne la sociabilitat, no calia embarcar
els infortunats octòpodes en un viatge psicodèlic.
Bastava amb colar-los dins d’un grup de whatsapp
de pares i mares de qualsevol escola benicarlanda.

LA TIMIDESA DEL POLP

text  J. GUILLEM



pàgina 6    la veu de Benicarló la veu de Benicarló                                                                                                                          pàgina 15

LOCAL OPINIÓ

Des de fa uns anys, els equips que
accedeixen a governar l'alcadia de Benicarló
gestionen al voltant de 24 milions d'euros. Pam
dalt, pam baix. Euros que surten dels tributs de
TOTES les persones empadronades al municipi.
Aquesta gestió ha de garantir el benestar social
i la satisfacció de tots els drets i les necessitats
de la població. El deure de pagar l'han de
complir TOTES les persones. També les que
practiquen l'esport del «xenxulleo».

Una de les partides pressupostàries, però, no la
gestiona directament l'equip de govern. La gestiona
una comissió formada per la ciutadania
benicarlanda sota la supervisió de la Regidoria. El
que ocorre és que, segons sembla, per ser
reconegudes com a benicarlandes, les persones
han de presentar el pedigrí. Per això, qui no té
pedrigí, no pot accedir a segons quines
associacions, comissions i demés «-cions»
discriminatòries. La més «-ció» de totes les «-
cions» és la Comissió de Festes. 

Tots els anys, els palustres per fregar els afalacs
a la dita comissió van que volen quan acaben les
festes. Unes festes que només una part de la
població dedica a la figura cristiana d'un tal
Bertomeu i dos més, coneguts com Abdon i Senen,
dels quals ningú en parla. Han posat pel mig una tal
Maria de la Mar per tal que les floristeries del poble
facen caixa. Tot tan laic i amb una perspectiva de
gènere, com la constitució que regeix l'Estat i els
municipis.

Així les coses, ara que ningú en parla de tot
plegat, cal que aprofundim en el projecte de festa,
de poble i d'inclusió en les festes. Les cròniques és
normal que s'escriguen al moment. Les
valoracions, sí han de ser reflexionades, deurien
fer-se amb un temps per valorar i no caure en la
imprudència de la impossibilitat per processar i
veure-ho tot amb perspectiva. El que es fa i es
deixa de fer.

Total que, enguany, un 25% de la població que
viu i treballa a Benicarló celebrava el dia gran de la
seua cultura el 21 d'agost i l'acte no apareixia en
cap lloc del programa de festes. Segur que
al·leguen a que convoquen totes les associacions
que vulguen per incloure actes en el programa i
eixe col·lectiu no va acudir. Clar, si les festes són
cristianes en un poble suposadament laic i, a més,
es passen la vida mirant-te per dalt del muscle,
insultant-te, explotant-te, abusant de tu i culpant el
teu col·lectiu de tot, com vas a acudir a cap reunió?

La població nouvinguda en altres èpoques (la
que fugia de la fam i era convidada a ocupar un
territori al crit de la nació) ho va tindre més fàcil.
Enguany, ja han tingut reina. És clar, comparteixen
la «rojigualda» de la insígnia, els valors patriarcals
de la victòria i la religió. Si a Benicarló ens
plantegem un projecte inclusiu, participatiu i
democràtic, de veritat, hem de començar per
respectar la constitució.

PROU HIPOCRESIA

text SOFIA URC

La Guàrdia Civil de Benicarló ha detingut a dues
persones per diversos delictes produïts inicialment
per una discussió amb caçadors. 

La Guàrdia Civil va tenir coneixement mitjançant una
denúncia el dia 15 d'agost del present any, interposada
per un ciutadà alemany el qual resideix en una partida
aïllada de Benicarló, on participava que havia sigut
agredit per part de dues persones que estaven
realitzaven l'esport de la caça utilitzant per a açò cans
de raça podenco, el qual va mantenir una discussió amb
ells motivat per la destrossa ocasionada pels animals en
la seua terres de cultiu. Que els suposats autors dels
fets li van propinar un fort colp en el cap utilitzant per a
açò una pedra de grans dimensions, quedant aquest
inconscient en el sòl, fugint els mateixos del lloc i
deixant abandonats a tres dels gossos. Que per aquests
fets el denunciant va haver de ser assistit per facultatius

mèdics havent de col·locar-li 6 grapes en la zona del
cap. Els animals van ser arreplegats per una protectora
de la localitat.

Als animals els havien extret els xips
Iniciada la recerca els agents s’adonaren  que els

animals els havien extret els xips que anteriorment
portaven, donant com a resultat que aquests gossos
havien sigut sostrets d'un habitatge el dia 31 de juliol de
2018 en la localitat de Villamarxant (València). Després
de nombroses gestions i perquisicions realitzades, així
com dades obtingudes i informació recaptada, van
donar com resultat la identificació, localització i detenció
de dos homes d'edats compreses entre 39 i 45 anys,
com a suposats autors de delicte de lesions, omissió del
deure de  socors, abandó d'animals i robatori amb força
en les coses. Les diligències instruïdes seran lliurades
en el Deganat dels Jutjats de Castelló. L'actuació ha
sigut realitzada per efectius del Puesto de la Guàrdia
Civil de Benicarló.

LA GUÀRDIA CIVIL DE BENICARLÓ HA DETINGUT A DUES PERSONES

text NATÀLIA SANZ

El regidor de Cultura de Benicarló,
Josep Barberà (ERPV), s'ha vist obligat a
demanar perdó per la composició del jurat
dels prestigiosos Premis literaris Ciutat
de Benicarló. 

Ho ha fet arran de la denúncia de la Taula
d’igualtat de gènere, constituïda des de la
regidoria de Serveis Socials per a vetllar per
la igualtat en tots els processos que es
desenvolupen en el municipi. Així, asseguren
que “ens ha causat sorpresa l'escassa
presència de dones, com també va succeir
en les dues edicions anteriors. De nou,
enguany la representació de la dona és
purament anecdòtica: tan sols dos formen
part d'aquest jurat. I davant aquest fet volem mostrar la
nostra indignació”. És per açò que han reclamat el criteri
de paritat, “criteri que no és baladí, sinó un dret
fonamental, perquè la igualtat requereix paritat”, perquè
consideren important “donar visibilitat a les dones en un
món on el prestigi i l'excel·lència van associats als
homes, massa sovint”. Des de la Taula asseguren que
no volen imposar quotes ni percentatges ni clàusules
exigint la paritat en les pròximes convocatòries. “Tot al
contrari, la participació de la dona hauria de ser natural
i no forçada, però no podem permetre els jurat no
paritaris, perquè allò que no es veu, és com si no
existira”.

Davant aquestes queixes, l'edil de Cultura reconeix
que “no hi ha excusa” ja que l'escassa presència de
dones en el jurat dels Premis Literaris Ciutat de
Benicarló “demostra com, quan ens veiem immersos en
dinàmiques del dia a dia, els homes —fins i tot els que
volem ser aliats en les lluites de les dones— oblidem tot
el camí que queda per a fer perquè la igualtat entre
dones i homes és plena”. Barberà assegura que “és
penós que així siga”. És per açò que ha anunciat que
l'any pròxim, en les bases dels premis locals “ha de
quedar establit el criteri de paritat en els jurats. La
igualtat no pot quedar en mans de la bona voluntat o les
facilitats dels qui organitza, ha de ser norma”.

BARBERÀ RECONEIX QUE “NO HI HA EXCUSA” DAVANT L'ESCASSA
PRESÈNCIA DE DONES EN EL JURAT DELS PREMIS LITERARIS 

text NATÀLIA SANZ

“Enguany, un 25% de la població que
viu i treballa a Benicarló celebrava el
dia gran de la seua cultura el 21 d'agost
i l'acte no apareixia en cap lloc del
programa de festes.”
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OPINIÓ EL TEMA

INVESTIGACIÓ 
Malgrat totes aquestes traves, des de l'organisme

que s'encarrega de vigilar la DO, se segueix treballant
en recerca per a millorar el producte. Asseguren que “en
el consell regulador sempre intentem solucionar els
problemes tècnics que ens presenten, així com intentar
innovar en aquells aspectes que puguen fer que el
nostre producte es posicione en el mercat”. Durant la
campanya 2017/2018 “realitzem un projecte de recerca
al costat de l'IVIA (institut valencià de recerques
agràries) per a resoldre els problemes de rendiment en
el camp de carxofes”. Enguany, “estem en contacte amb
la confederació empresarial de la Comunitat Valenciana
(CEV) i amb la Universitat Politècnica de València (UPV)
per a aplicar resultats de projectes de la universitat en el
nostre àmbit”. A més, el consell regulador col·labora
amb diferents centres educatius i universitats per a
donar a conèixer el producte (Universitat de València,
GASMA, FP Cuina Benicarló,...). Tot, per a aconseguir
que el producte seguisca posicionant-se i siga valorat
amb la mateixa bona imatge que té fins ara.

POSICIÓ GLOBAL 
Amb més de 200.000 tones de carxofes i 15.000

hectàrees, en l'actualitat Espanya és el segon productor
mundial de carxofes, després d'Itàlia (dades de l'any
2015). Doncs bé, aproximadament un terç d'aquesta
producció sorgeix de Benicarló, la qual cosa converteix
a aquest municipi en el major productor de carxofes de
la Península Ibèrica i en un dels majors de tota Europa.

No només parlem de quantitat, sinó especialment de
qualitat, doncs la carxofa benicarlanda està protegida
per una Denominació d'Origen que garanteix la seua
excel·lència. La varietat de la carxofa és la Blanca de
Tudela, i la seua producció s'estén aproximadament
entre els mesos d'octubre i juny, especialment en la
primavera.

Un total de 5 magatzems inscrits són els que
certifiquen la Carxofa DOP durant la campanya 2017-
18. Es tracta de Frudex S.L., Fruits Belgi, Benihort, Sat
Senar Caldés 8.808 i Verdures Vamp Benicarló. El
president del CRDOP, Francisco Lluch, reconeix que en

la campanya 2017-18, el nombre total d'etiquetes
comercialitzades per la DOP ha sigut la més alta des de
2012, amb un total de 218.722 contra-etiquetes. Lluch
ressalta que “en relació a l'anterior campanya,
l'increment ha sigut del 7,45%, tenint en compte que
l'any passat ja va ser un any rècord en les estadístiques
del CRDOP.

Uns altres de les dades d'aquesta campanya passa
per les 379 parcel·les sol·licitades, de les quals s'han
inscrit 365 parcel·les, amb una superfície de cultiu total
de 314,35 hectàrees. A més, s'han dut a terme 67
inspeccions de producte en els magatzems inscrits i
certificats, sense que s'haja detectat cap desviació. El
president del Consell Regulador de la DOP també
explica satisfet: “Durant l'auditoria que vam tenir el 14 de
juny no s'ha detectat cap no conformitat en les activitats
de certificació i, per tant, l'auditoria s'ha resolt de
manera satisfactòria i mantenim l'acreditació amb ENAC
(74/C-PR177)”.

ve de la pàgina anterior

Todos lo saben. 

Director: Asghar Farhadi. Intèrprets:
Penélope Cruz, Javier Bardem, Ricardo
Darín, Eduard Fernández, Bárbara
Lennie, Elvira Mínguez, Ramón Barea,
Inmma Cuesta i Roger Casamajor.
Fotografia: José Luis Alcaine. Música:
Alberto Iglesias.

Laura (Penélope Cruz) que viu a
l’Argentina, torna al seu petit poble de La
Manxa per assistir a la boda de la seua
germana. Quan arriba és rebuda amb molta
alegria pels seus familiars i pel que sembla
amic de tota la vida, Paco (Javier Bardem).
Al dia següent es celebra el casament.
Després de la cerimònia religiosa té lloc una
gran festa on tot el món s’ho passa molt bé.
De repent se’n va la llum i un esdeveniment
tràgic ho capgirarà tot.

El director iranià Asghar Farhadi,
guanyador de dos Òscars de Hollywood,
torna una vegada més a tractar el tema de
la família com ja havia fet en pràcticament
en totes les pel·lícules anteriors, com ara A
propòsit de Elly o Nader i Simin: una
separació. La família per a Asghar Farhadi
és el lloc on les persones es mostren tal
com són i es lleven la careta que tot el món es posa
en les seues relacions socials.

Todos lo saben està rodada en l’Espanya de
l’altiplà, en un poble xicotet, un espai claustrofòbic,
una mena de societat secreta, on tot es sap però es
guarden les aparences. El succés destapa tot allò
que estava amagat, ens assabentem de totes les
misèries de la família, d’allò que es simula i del que
és la realitat. Les petjades inesborrables del passat
ixen a la llum. El pare (Ramón Barea) reivindica allò
que pensa que encara és seu. La situació
econòmica d’Alejandro (Ricardo Darín), el marit de
Laura, no és la que tots creien que era. Paco es
dedica amb totes les forces a ajudar la família
perquè té una raó.

Un amic expolicia del típic cunyat (Eduard
Fernández) deixa caure que el possible causant de
la tragèdia potser siga algú del seu entorn més
pròxim, tal volta de la mateixa família, la qual cosa
desencadena encara més desconfiança entre els
seus membres.

La pel·lícula, que comença amb un to molt
amable que culmina en la festa de la boda, es
decanta després cap al thriller, per a poc a poc
convertir-se en un melodrama, que la bona direcció
de Farhadi sap controlar per a no convertir-la en un
producte lacrimogen.

El repartiment, constituït per l’aristocràcia del
cinema espanyol, està perfecte, cadascú en el seu
paper, però brilla amb llum pròpia Penélope Cruz,
sobretot en la segona part de la pel·lícula, quan viu
la tragèdia de que pot perdre allò que més s’estima. 

La fotografia de José Luis Alcaine sap captar a la
perfecció el color i el paisatge manxec, que en algun
moment ens recorda el cine d’Almodóvar. De fet, la
pel·lícula, en el seu conjunt, té alguna cosa del de
Calzada de Calatrava.

Todos lo saben és una pel·lícula recomanable,
que deixa un regust, de vegades sòrdid de vegades
inquietant, sobre el món de les relacions familiars.

SECRETS DE FAMÍLIA

text JOSEP MANUEL SAN ABDÓN
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EL TEMA LOCAL

Benicarló espera una molt bona collita de carxofes
per a la nova temporada que en breu començarà.
Segons apunten des del Consell regulador de la
Denominació d'Origen Carxofa de Benicarló, “donat
les pluges d'aquest estiu, la planta està molt vigorosa i
tot apunta a una molt bona collita”. Les plantacions van
començar el passat mes d'agost en les finques de de
Càlig, Peníscola, Vinaròs i Benicarló que estan
acollides a la DO. Des de fa ja uns anys, la producció
es manté constant amb els seus socis habituals. L'any
passat va ocupar al voltant de 341,55 hectàrees de
superfície de cultiu, dada que es repetirà perquè “no
esperem una oscil·lació important aquesta campanya”,
asseguren des del consell. En total, es comercialitzen
més de 3,5 milions de carxofa cada campanya. 

EXPORTACIÓ I PREUS
I de nou, apunten des del consell regulador, el

mercat nacional absorbirà la major part de la
producció. De fet, es calcula que un 93% es queda a
Espanya, principalment a Catalunya que és un dels
clients principals de la Carxofa de Benicarló. La resta
de producte es comercialitza en la Unió Europea
(especialment, Alemanya i França). Aquest
percentatge és bastant constant, “ja que el nostre
producte és molt conegut a nivell estatal, i

pràcticament tota la producció és demanada ací. La
carxofa és un producte molt mediterrani, i per tant,
amb difícil introducció en països del nord d'Europa”. I
és que, malgrat els intents realitzats des del consell,
no s'ha aconseguit que l'exportació qualle en cap a
aquests països. 

Pel que fa als preus, la passada campanya va tocar
fons quasi al final, quan es van pagar “preus irrisoris”.
El preu de la carxofa en el camp va ser bona, però al
final, “donat la poca demanda de la indústria de
conserves, el preu va decréixer molt”. Tant, que va
haver-hi qui no va cobrir  despeses. I és que, com
asseguren des del consell regulador, “quan parlem de
l'evolució de preus, hi ha molts factors que poden
influir i per tant és difícil fer una estimació” perquè
durant la campanya poden produir-se altes
temperatures que minven la producció de la planta o
pluges excessives que podreixen el producte. Tampoc
les gelades són amigues de les carxofes, ja que poden
provocar la coïssor de les fulles exteriors amb el
consegüent ennegriment del producte. Tots aquestos
xicotets detalls, fan que no es puga etiquetar amb el
segell de qualitat i per tant, baixen els beneficis dels
llauradors.  Per part dels pagesos i de les empreses
que comercialitzen la carxofa de Benicarló, “esperem
que aquesta campanya tinga uns bons preus”.

BENICARLÓ VATICINA UNA BONA COLLITA DE CARXOFES

textREDACCIÓ

Qui va dir que aprendre anglès era avorrit? Els
alumnes de Quart d’ESO que cursen l’optativa de
Competència Oral en Anglès poden dir que hi ha
diverses formes d’aprendre una llengua estrangera. Una
d’ elles és l’activitat que van fer el passat dimecres 26 de
Setembre on els i les alumes havien de representar una
escena quotidiana a un restaurant. L’activitat va estar
dividida en dues parts: en primer lloc havien de crear un
menú i una vegada tenien el menú creat, els xiquets i les
xiquetes havien de representar l’escena per grups (un
d’ells era el cambrer o la cambrera i la resta eren els
clients). Els alumnes que van gaudir d’aquesta activitat i
van aprendre una forma diferent d’aprendre són:
Ferdaos, Amal, Chayma, Lucia, Mouhssin, Irene, Joel,
Khitam, Butayna, Isabel, Celia, Omaima, Maksym,
Cristina i Salma.

ELS ALUMNES DE QUART D’ESO DEL COROMINES FAN UN ROLE-PLAY

text IES JOAN COROMINES

Caixa Benicarló continua recolzant l’educació a
través de la seua Fundació i, dins de la campanya
que va començar ara fa 12 anys, torna a facilitar
gratuïtament  en este curs 2018-19 les agendes als
alumnes de Primària dels col·legis de Benicarló,
Càlig i Peníscola. L’entitat financera benicarlanda
destina una important partida econòmica a regalar
3.360 agendes a l’alumnat de les poblacions on hi
està establida.

Els alumnes del Col·legi Públic Jaime Sanz de
Peníscola, Felicinda Colell de Càlig, i pel que fa a
Benicarló, l’Ángel Esteban, el Mestre Eduardo Martínez
Ródenas, el Mestre Francesc Catalán, i el Marqués de
Benicarló, a més del concertat Ntra. Sra. de la
Consolación lluiran agenda, gràcies a esta acció de
Caixa Benicarló.

Caixa Benicarló està present també en l’àmbit de
l’educació, mitjançant la seva Fundació, ajudant els
alumnes amb el xec escolar i les beques a l’excel·lència
acadèmica amb quasi 65.000 euros.

CAIXA BENICARLÓ DÓNA 3360 AGENDES ALS ESCOLARS DE PRIMÀRIA
DE BENICARLÓ, CÀLIG I PENÍSCOLA 

text CB
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El pròxim dijous 4
d’octubre comencen les
Jornades del Polp a Caduf i
Peix de Llotja de Benicarló
amb les Jornades del Pinxo,
que enguany compten amb la
participació de 18 bars,
cafeteries i restaurants.
Diumenge 7 d’octubre tindrà
lloc la Demostració
Gastronòmica, amb una gran varietat de plats
elaborats amb polp i productes de la llotja.

Dijous 4 d’octubre es donarà el tret de sortida al desè
aniversari de les Jornades del Polp a Caduf de
Benicarló amb la mostra de pinxos mariners que tindrà
lloc a partir de les 19.00 hores a la Plaça del Mercat.
Així ho ha anunciat el regidor d'Agricultura i Pesca,
Domingo Roca, acompanyat d’Andrés Cornelles,
representant de la penya l'Arjup, José Vicente Martínez,
en representació dels bars i cafeteries i Gaspar López,
com a representant dels restaurants que participen en
les jornades. Així, des del 4 d’octubre fins el 4 de
novembre, Benicarló es bolcarà en l'organització d'unes
jornades que tenen com a objectiu potenciar un dels
principals productes de la costa benicarlanda: el polp
pescat a caduf, una modalitat de pesca que selecciona
els millors exemplars i atorga al producte una major
qualitat.

L'avantsala a les Jornades la protagonitzaran les
Jornades del Pinxo del Polp a Caduf, que començaran
dijous 4 d’octubre i s'allargaran fins al 15 d’octubre. La
iniciativa ha tingut de nou una gran acollida entre els
bars i cafeteries de la ciutat i comptarà amb 9
participants, que serviran pinxos elaborats amb el polp
com a ingredient principal a un preu unitari de 2,50
euros.

Els establiments participants
podran optar al premi al millor
pinxo a través d'un concurs
organitzat per la Penya l'Arjup
amb l'objectiu de donar a
conèixer el treball dels
restauradors, d'incentivar la
participació de la gent en les
jornades i de generar activitat
social. En definitiva, amb la
intenció de fer més visibles
aquestes jornades que es van
consolidant en el panorama

gastronòmic i festiu de Benicarló. A més a més, en
aquestes s’espera incrementar les 250 racions servides
l’any passat per la qual cosa s’elevaran les quantitats
oferides.

El plat fort de les Jornades serà, com cada any, la
Demostració Gastronòmica que tindrà lloc el diumenge
7 d’octubre en horari de matí davant de la Plaça
Mestres del Temple. Els restauradors de Benicarló
serviran autèntiques delícies gastronòmiques
elaborades a base de peix fresc i receptes amb el polp
com a producte principal. Aquestes s’allargaran fins el 4
de novembre als restaurants participants que han
preparat un menú especial per a aquests dies. Com que
s’espera superar les 900 racions servides respecte de
l’any passat s’ha augmentat la quantitat de polp que es
cuinarà als restaurants a 300 kilos.

El regidor d'Agricultura i Pesca, Domingo Roca, ha
afirmat que «Benicarló és un referent dins del món de la
gastronomia i aquestes jornades ajuden a mantenir eixe
estatus». A més, també ha volgut destacar que
«aquesta es una festivitat que fa poble ja que es tracta
de que tots aquells que ho desitgen puguen gaudir d’un
dels nostres productes principals que els nostres
pescadors pesquen i els restauradors benicarlandos
preparen».

JORNADES DEL POLP A CADUF I PEIX DE LLOTJA

text AB

Dissabte passat 22 de setembre
una delegació de la Falla El Caduf,
encapçalada pels Càrrecs 2018 i el
President, José Francisco Colom,
es va desplaçar fins a Calahorra per
a acompanyar a la Penya
Calagurritana en els actes de
celebració del seu 40 Aniversari. 

La jornada va començar amb una
rebuda als caduferos, per la seua
visita, i va continuar amb una missa en
pregària per tots els socis de la Penya
que no van poder viure la celebració.
A continuació, va tenir lloc el Chupinazo per a donar
inici a la festa i, com a regal pels seus 40 anys d'història
i la recent visita que els calagurritanos van fer als
caduferos durant les passades Falles 2018, els van
obsequiar amb un ninot que va formar part del
monument 2018 de la Falla El Caduf. 

Després, acompanyats en tot moment per la Xaranga
"La Unión", es va donar pas a una cercavila musical que
va acabar en un vermut amenitzat per la xaranga
infantil, formada per xiquets i joves de la Penya.

Els actes van continuar amb un menjar de germanor,
que va venir seguit d'una vesprada d'humor amb el
monologuista "Miki de Cai". I d'allí, novament en
cercavila musical la comitiva es va desplaçar fins a la

Plaça de Bous de Calahorra per a realitzar la foto oficial
del 40 Aniversari de la Peña Calagurritana. El dia de
celebració va finalitzar amb un sopar de germanor i un
guateque en la casa de la Penya.

Des de la Falla El Caduf, volen agrair a tots els
membres de la Penya Calagurritana la proximitat i
atenció que ens van prestar en tot moment durant la
visita a la seua casa, la qual també sentim com a
nostra. A més, estan molt orgullosos perquè els seus
llaços d'amistat, iniciats allà per 1984, es mantinguen
amb tanta força 35 anys després. I, per descomptat, els
desitgen que complisquen altres 40 anys, com a mínim,
i que els puguem acompanyar en les celebracions
esdevenidores. Moltes felicitats calagurritanos!

LA FALLA EL CADUF A CALAHORRA

text i foto FALLA EL CADUF
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Bones perspectives carxoferes

Si d'ací a que comence la campanya de la
carxofa no ocorre un terrabastall climàtic, la cosa,
per a la nostra hortalissa per excel·lència, la
Carxofa, segons les dades que apunten des de la
DO, pinta molt més que bé. 

El Consell Regulador de la Denominació d'Origen
Carxofa de Benicarló augura que enguany la collita
serà considerable atés a les bones pluges de l'estiu
que ha fet que la planta haja crescut molt vigorosa.
Segons el CRDOP les vora 320.000 hectàrees
conreades faran que tinguem més de 3,5 milions
d'aquest producte que equival a un terç de la
producció espanyola. Aquestes xifres vénen a

demostrar que la nostra carxofa és, sens dubte,
l'estrella econòmica de la nostra ciutat.

La major part d'aquesta hortalissa se'n va cap el
Principat, per als escèptics de buscar  confrontacions
amb els nostres veïns del nord que no porten enlloc,
que és qui més valora el nostre producte. Un mercat
que s'ha de cuidar i potenciar, com ho esta fent el
Consell Regulador, que ens ha d'ajudar a fer-nos cada
vegada més visibles tant al resta d'Espanya com a
Europa. L'economia, com sempre sol passar, no
n'entén de fronteres i busca sempre la tranquil·litat
necessària per a treballar i poder expansionar-se. Així
que seguim treballant en aquesta línia, que els fruits
repercutiran sempre en la nostra població.

Ja estem esperant poder degustar les nostres
primeres carxofes a la brasa.
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La Veu respecta la llibertat
d’expressió. La responsabilitat de les
opinions és de qui signa l’escrit. La Veu
es reserva el dret d’acurçar els textos
que sobrepassen les 20 línies. Els
articles hauran d’anar signats amb nom,
adreça i número de DNI, encara que
podran aparèixer amb pseudònim.

COL·LABORA: Conselleria d’Educació de la Generalitat Valenciana

Carxofa: Per al responsable, polític o no, que al final ha decidit que el carrer del Riu siga
per a vianants. Ja era hora que aquell embut desapareguera... esperem que no aparega en
un altre lloc.

Panissola: Per als responsables de tenir al dia l’agenda cultural de l’App de l’ajuntament.
Des de l’agost que no s’ha actualitzat. O a la millor és que és cosa de tots els teléfons dels
de la Veu que no van bé... o a l’ajuntament que no en tenen!

CARXOFA i PANISSOLA

Després de l’estirabot del personatge berlanguià
que comparteix alguna cosa més que llençols amb
ma mare, intentaré tornar a la normalitat. Si és que
es pot parlar de normalitat quan en una casa, si vols
menjar i jeure, et fan cantar tots els dies un a cançó
patriòtica (ara l’Oriamendi, ara les montañas
nevadas o la versió de José María Pemán de la
marxa reial) i jurar bandera a cada àpat. Així anem
tirant lo papa i jo, malgrat que, per sort he
convençut la mama perquè em torne a allargar
l’estada a la universitat un altre curs. Malgrat tot,
tots els caps de setmana baixaré al poble
acompanyat de la meua estimadíssima Margot per
consolar mon pare, pobret d’ell. 

Siga com siga,  diumenge vaig anar a complir amb el
deure de gasetiller que tinc compromés amb la Veu. El
Benicarló va jugar, és un dir, contra un equip d’un barri
de Castelló. Només recordo una baixesa semblant
quan ens vam haver d’enfrontar al Canet fa unes
quantes temporades. 

El Rafalafena, que així es fan dir, van presentar la
seua candidatura a aconseguir estar-se només una
temporada a preferent. Allí no n’hi havia ni un, però és
que ni un  que tinguera idea de jugar al futbol. Lo mal
és nosaltres, el nostres vull dir, de seguida es van
encomanar de la seua manera de (no)fer. Ja ho té això
el Benicarló, que juga com els seus rivals. Si ells bé,
nosaltres, millor; si ells malament, nosaltres, pitjor. 

Com seria el partit de roín que només vam guanyar
per un gol a zero i potser no vam crear cap ocasió clara
a banda d’aquesta. Vaig tindre una mica la sensació

que no hi ha l’ambient que ens agradaria a tots. Per què
ho dic? Només dos detalls. A la segona part el
bravíssim migcampista Sergio Bueno va ser substituït,
en saber que anaven a canviar-lo va començar a córrer
com un  esperitat per la banda i quan va arribar als
vestidors, un clàssic; punyada i cop de porta violent.
Suposo que a cap jugador li agrada que «l’assenyalen»
com a «causant» del mal joc de l’equip, però caldria
treballar més aquests aspectes de diem-li «disciplina».
Un altre detall. Marcos Cano va estar més de vint
minuts calfant per la banda. Això de calfant és un dir:
ara estiro una cama, ara poso els braços en canteret,
ara me’n vaig a pixar als arbres de darrere de la
cantina, ara em recolzo contra la tanca, torno a estirar
l’altra cama..., mmmm, alguna cosa li deu passar a
aquest xicot que, sent sense dubte el jugador de més
classe de la plantilla siga suplent i tinga tan poca il·lusió.
Doncs això, el que dic, sensació de mala maror. 

El partit no va tindre cap història tret del fet que es va
fer llarg com un  dia sense pa. Estirat tirant a etern. Els
minuts semblaven quarts i els quart, hores. 

Això sí, el gol marcat precisament pel substitut de
Sergio Bueno, Joan Palau, va ser de bellíssima factura
que es diu. Un tret sec i ben col·locat, a mitja altura, des
de la frontal de l’àrea. Tres punts. A casa, amb dos gols
hem, fet sis punts. 

Tot i el que he comentat, anem tercers, si s’acabara
ara mateix la temporada, jugaríem la promoció
d’ascens. Llàstima que no s’acabe, veritat? 

El proper partit el juguem a casa del líder, l’Onda i,
d’aquest Benicarló es pot esperar qualsevol cosa. Fins
i tot guanyar forta si els rivals juguen bé. 

NO HO VEIG CLAR

text VICENT T. PERIS
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Amb l’inici del mes de setembre ha començat la
pretemporada per als nedadors del club Natació
Benicarló. 

Dintre de les activitats i els entrenaments per al
condicionament físic dels nedadors, els esportistes,
dirigits per l’equip tècnic del club, comencen a practicar
exercicis diversos, dintre i fora de la piscina.

Dintre de la preparació s’inclou la pràctica de
diverses especialitats esportives: atletisme, gimnàstica,
senderisme etc. Per suposat, compaginades amb el
contacte amb l’aigua en els entrenaments a la piscina
municipal.

Dissabte passat, es va fer una ruta senderista per la
serra d’Irta en la qual participaren també  alguns pares
i socis del club.

Per a la proper cap de setmana està prevista una
altra activitat esportiva, oberta a tots els socis del club,
amb un gran component lúdic: la visita al parc de multi-
aventura “Saltapins” de Morella.

ACTIVITATS DE PRETEMPORADA AL CLUB NATACIÓ BENICARLÓ

text  i foto CNB


